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ODVOZ TŘÍDĚNÉHO ODPADU 
 

Tříděný odpad je odvážen pracovníky Obce Světlá Hora v těchto dnech: 

pondělí    3. května 2021 v 7:00     18. týden 

pondělí  17. května 2021 v 7:00     20. týden 

pondělí  31. května 2021 v 7:00     22. týden 
 

 

PROVOZNÍ DOBA SBĚRNÉHO DVORA Nebereme pneumatiky 

PO-PÁ        6:00 -14:30 hod 

                                               SO            9:00 -11:00 hod 
 

ODVOZ KOMUNÁLNÍHO ODPADU TS BRUNTÁL 
 

Komunální odpad - popelnice - budou vyvezeny v těchto dnech: 
                 středa              5. května  2021                18. týden  

                      středa              19. května 2021                20. týden  
  

Provozní doba KNIHOVNY        
Úterý od 15:00 do 18:00 hod. 

 
 

 

 

ORDINACE ZUBNÍ LÉKAŘKY MUDr. Božena Marková 
 

ORDINACE SVĚTLÁ HORA tel. 554 737 007 

 pondělí     7.30 – 14.30    

 úterý     7.30 – 14.30   

 středa     7.30 – 14.00    

  čtvrtek      7.30 – 14.00   

  pátek                7.30 – 12.00 

 
 

PROVOZNÍ DOBA POŠTY ve Světlé Hoře , tel. 954279331 

 

 
Pondělí              11:00-12:00      13:00-18:00  

Úterý                   8:00-12:00      13:00-15:00 

Středa                11:00-12:00      13:00-18:00  

Čtvrtek                8:00-12:00      13:00-15:00  

Pátek                   8:00-12:00      13:00-15:00 
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 Informace obecního úřaduInformace obecního úřadu  
 

 

 

www.svetlahora.cz,e-mail: svetlahora@svetlahora.cz  

IČO: 00296392, IS DS : 8ycba46 

Facebook : https://www.facebook.com/svetlahora/ 

Číslo účtu: 4200085342/6800 Sberbank CZ, a.s. 

NA POKLADNĚ OBCE LZE PLATIT I KARTOU !   
 

Pracovní doba OÚ  
 

Pondělí                7:00-11:30      12:00-16:30   

Úterý                    7:00-11:30      12:00-15:00 jen po telefonické domluvě 

Středa                  7:00-11:30      12:00-16:30   

Čtvrtek                 7:00-11:30      12:00-15:00 jen po telefonické domluvě 

Pátek                    zavřeno 
Polední pauza od 11:30 do 12:00  

 
 

DŮLEŽITÁ TELEFONNÍ ČÍSLA 

 

Policie ČR       158  

Záchranná služba      155  

Hasiči        150 

Jednotné evropské číslo tísňového volání:   112  

Zdravotnické informační centrum  553 777 777 - Tato služba je 

k dispozici 24 hod. denně, a mj. dostanete odpověď k lékařské pohotovostní službě, 

ale i případné odborné zdravotnické rady. 

 

ČEZ poruchová služba: tel. 800 850 860 

 

T. Svobodová 

Ing. L. Školoud  

M. Nováková  

M. Marková  

R. Soroková 

J. Vodrážková  

Bc. M. Martínková 

Z. Šamaj  

E. Bocan 

Starostka obce 

Místostarosta obce, lesník 

Účetní 

Podatelna, matrika, ověřování 

Evidence obyvatel, pohledávky  

Pokladna, bytové hospodářství 

Pozemky, výstavba, czechpoint 

Veřejné prostranství, sběrný dvůr 

Správce víceúčelového hřiště 

554 773 151, 731 187 205 

734 326 507 

554 773 153 

554 773 150 

554 773 152 
554 773 157 

554 773 155,731 048 825 

731 187 210 
730 917 406, 737 010 649 

http://cs.wikipedia.org/wiki/Evropa
http://cs.wikipedia.org/wiki/Telefonn%C3%AD_%C4%8D%C3%ADslo
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Slovo starostky 

 
Vážení spoluobčané, 

na radnici teď máme trochu komplikovanější situaci díky delší nemoci dvou pra-

covnic. Občané by to však neměli pocítit, jejich práci si rozdělily zbývající kole-

gyně a také jsme si pomohli zástupem. Vše tedy zvládáme bez potíží a 

v relativním klidu. Jsme Vám k dispozici na radnici i mimo úřední dny, stačí si 

předem domluvit schůzku a pracovnice se Vám budou věnovat. 

Delší dobu obec usiluje o modernizaci sběrného dvora. V druhém kole se nám 

podařilo zažádat o dotaci, kterou jsme získali, a můžeme tak pořídit hodně věcí. 

Např. uzavřené kontejnery na plasty, papír, velkoobjemový odpad a další složky 

tříděného odpadu, dále také speciální buňka pro uložení nebezpečného odpadu a 

také čtecí zařízení, které bude sloužit k lepší identifikaci původce tříděného odpa-

du. Potíže jsme měli s nalezením nového místa pro přestěhování sběrného dvora. 

Takové místo musí být dobře přístupné, umístěno tak, aby jeho provoz neobtěžo-

val občany, samozřejmostí je obecní pozemek. Vzhledem k realizaci to vypadá 

tak, že sběrný dvůr zůstane na svém nynějším místě, jen bude lépe a vkusně vyba-

ven. Celý areál „rychty“ by měl tak doznat dalších změn, kdy dojde k demolici 

nevyhovujících zchátralých částí objektů, na které již máme demoliční výměr a 

jsou tak velmi nebezpečné pro zvídavé děti a jiné spoluobčany. Do sběrného dvo-

ra bude i nový vjezd. Celý sběrný dvůr bude oplocen a všem občanům Světlé Ho-

ry včetně chatařů přístupný dle provozní doby několikrát týdně. Do budoucna 

chceme sběrnému dvoru najít nové, po všech stránkách vyhovující místo a držet 

se tak studie, kterou má obec zpracovanou na revitalizaci středu obce panem arch. 

Walterem, do kterého by nám zapadl i dům ve středu obce (bývalá bramborárna). 

Celé toto místo je pro obec velice významné a strategické. 

Pro občany v místní částí Podlesí připravujeme rekonstrukci osvětlení, která pro-

běhne ve dvou etapách. Rekonstrukci osvětlení bude provádět firma Elekromontá-

že Petr Rozsypal. V měsíci dubnu pracovníci obce začali prořezávat stromy 

v blízkosti vedení, aby tak snadněji došlo k výměně starého nevyhovujícího vede-

ní a nedocházelo tak k častým výpadkům, jako tomu bylo doposud. 

V obecním lese probíhají jarní pěstební práce. Zalesňování, likvidace vývratů, 

zpracování dříví, prořezávky atd. K práci nám pomáhá nový traktor, který jsme 

pořídili z evropských dotací. Využití má například při přípravě palivového dříví, 

dovozu sazenic, či údržbě lesních cest. Pro tuto práci je plně vybaven a práci nám 

tak velmi usnadňuje.  

U železniční zastávky směr Rudná pod Pradědem jsme započali práce na stavbě 

komunikace k nové výstavbě rodinných domků. Stavbu komunikace provádí fir-
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 ma JR StaKr s.r.o. Vzhledem k tomu, že dva domy mají již kolaudaci, někteří ma-

jí hrubou stavbu, další začínají s úpravou pozemků, jsou s tím spojené komplika-

ce, abychom dodrželi a domluvili případnou koordinaci jak výstavby komunikace, 

tak výstavby domů. Komunikace je slepá a bude sloužit k obsluze 10-ti rodinných 

domů. Tomu odpovídá i navržená konstrukce vozovky. Pokud bude komunikace 

provedena dle platných TKP, za které ručí zhotovitel, není potřeba mít obavy 

z poškození vozovky. Stavba komunikace probíhá dle projektové dokumentace, 

která byla schválená stavebním úřadem a všichni účastníci byli o tom písemně 

vyrozuměni a mohli vznést připomínky. 

Situace Covid – 19 se v naší obci uklidňuje. Ke dni 26.4.2021 je v naší obci 5 ob-

čanů, kteří jsou pozitivní. Pomáháme občanům s registrací na očkování, kde ve 

spolupráci s jednotkou dobrovolných hasičů vozíme občany do očkovacího cent-

ra. V případě, že se Vám nepodaří zaregistrovat, obraťte se na paní Vodrážkovou, 

která Vám s registrací pomůže. 

Přeji Vám všem krásné slunečné dny a hlavně zůstaňte zdraví! 

Zdraví je to nejcennější, co máte! 

Taťána Svobodová, starostka 

Výpis z usnesení ze 37. schůze rady obce konané dne 22. 3. 2021 

 
Rada obce schválila: 

 záměr na pronájem části poz. parc.č. 41 o výměře 4149 m2 v k.ú. Pod-

lesí pod Pradědem 

 pronájem části pozemku č. 2021/2 o výměře 0,7 m2 v k.ú. Světlá ve 

Slezsku 

 smlouvu pro umístění Z-BOXU (před vchodem do prodejny horní 

Hruška) 

 dodatek č. 1 k Rámcové smlouvě č. 3/4/14 

 dodatek č. 1 k Rámcové smlouvě o rozúčtování nákladů na teplo a vo-

du č. 06 RV 10 

 dodatek č. 1 k Rámcové smlouvě o rozúčtování nákladů na teplo a vo-

du č. 46 RV 10 

 smlouvu o zřízení věcného břemene – služebnosti č. IV-12-8015732VB 

03 

 pachtovní smlouvu č. 25 N 21/26 k pozemku parc.č.  1543/7 v k.ú. 



Strana 6 

KVĚTEN 2021 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 Světlá ve Slezsku 

 dodatek ke smlouvě ř. 07/2020 ke smlouvě o svozu odpadu 

 prodej dříví na rok 2021 dle předložených cenových nabídek výkupu 

surového dříví na odvozním místě 

 rámcovou kupní smlouvu č. 50/2/2021 na prodej dříví v roce 2021 

 

Rada obce uložila:  

 starostce zpracovat pravidla pro pronájem obecních pozemků 

 starostce prověřit udržitelnost dotace a možnost poskytování sociálních 

služeb jinými subjekty 

 

Rada obce vzala na vědomí: 

 zápis komise sociální, zdravotní, školství a redakční rady Zpravodaje ze 

dne 8. 3. 2021 

 zprávu o plánovaném přesunu sběrného dvora 

 rezignaci předsedy komise výstavby, životního prostředí a služeb 

 

Rada obce odkládá: 

 projednání záměru na prodej části pozemku parc.č. 1990/4 o výměře 

266  v k.ú. Světlá ve Slezsku 

 

Celá znění usnesení rady obce, upravená v souladu se zákonem č. 101/2000 Sb. o 

ochraně osobních údajů, najdete na webových stránkách obce http://www. svetla-

hora.cz/obecní úřad/ usnesení rady obce. Zde najdete odkaz na aplikaci UZOb, ve 

které jsou usnesení zpracována, popř. se ně lze podívat přímo na https://

www.uzob.cz  

       Radka Soroková, Obec Světlá Hora 
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                 Poděkování 
 

Poděkování 

Touto cestou bychom chtěli poděkovat paní starostce Svobo-

dové a paní Vodrážkové za pomoc a ochotu při vyřízení re-

gistrace na očkování proti Covidu. Poděkování patří též dob-

rovolným hasičům za zajištění dopravy. 

Manželé Vráželovi, paní  Helena Malá, paní Marie Kormanová 

 
Poděkování 

Touto cestou si dovolujeme poděkovat paní Janě Majtnero-

vé a paní Marii Kormanové za pomoc při pořádání sbírky 

pro Diakonii Broumov. I díky jejich ochotě se nám podařilo 

shromáždit spoustu věcí, které pomohou potřebným.  

Radka Soroková, Obec Světlá Hora 

 

 Povinné očkování psů 
 

Očkování psů ve Světlé Hoře proběhne v sobotu 8. 5. 2021 a v neděli 9. 5. 2021 

13:00-13:15  Dětřichovice – dolní autobusová zastávka 

14:00-14:25  Stará Voda – zastávka autobusů 

14:30-14:50  Suchá Rudná  - parkoviště u hotelu Paramon 

15:30-15:45  Podlesí – u penzionu Podlesí 

17:00-18:00  Světlá – před domem č. p. 326 (u domu MVDr. Josefa Mužíka) 

Očkovat bude MVDr. Josef Mužík, tel. 603 494 455 

Cena 200,- Kč za jednu vakcínu.  

Prosíme o zachovávání dvoumetrových rozestupů při čekání a o použití roušek a 

rukavic!!!! 
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Základní škola v Andělské Hoře informuje 

12. dubna se vrátili žáci 1. stupně do školy (formou rotační výuky) a předškolá-

ci do školky. I když se žáci 2. stupně ZŠ nadále vzdělávají distančně, mají mož-

nost po domluvě s pedagogy navštívit školu v rámci konzultačních hodin 

v maximálním počtu 6 žáků. Celorepublikovým tématem je testování žáků. Pro 

naše žáky jsme zřídili za přísných hygienických podmínek „testovací centrum“ 

v tělocvičně školy. Testování zatím probíhá bez problémů. Panu školníkovi tím-

to děkuji za výrobu dřevěných stojánků  na testovací ampule. 

V květnu čekají naše žáky 9. třídy přijímací zkoušky na střední školu. Všem 

držíme palce, aby se jim zkoušky povedly a v září nastoupili do školy, kterou si 

vybrali. 

Od 22. 4. je ve škole přítomen školní psycholog Mgr. Helmut Bley, který je k 

dispozici žákům, případně rodičům ve čtvrtky a pátky nebo prostřednictvím e-

mailové komunikace: bley.helmut@gmail.com  

Na letní prázdniny chystá paní učitelka Matzkeová pro naše žáky příměstský 

tábor. Podrobné informace najdete níže v letáku. 

 Nové informace a případné změny ve výuce budeme nadále zveřejňovat na 

webových stránkách školy. 

Ing. Radek Peňáz, ředitel školy 

mailto:bley.helmut@gmail.com


Strana 9 

KVĚTEN 2021 

 

 

 Školní družina v ZŠ Andělská Hora 

V minulém vydání zpravodaje se objevilo několik článků ke školní družině Základní 

školy v Andělské Hoře. Považuji za svoji povinnost se k tomuto tématu podrobněji 

vyjádřit a zaujmout k tomu stanovisko ne za soukromou osobu, ale za vedení naší 

školy (pravidelné příspěvky za školu do obou zpravodajů zpracovává ředitel školy a 

zasílá je redakčním radám). 

Na přelomu února a března mě starosta Města Andělská Hora informoval o 

záměru přemístit Městský úřad do budovy č. p. 217, tedy stávající školní družiny. Na 

tomto základě proběhly 2 schůzky se starostou a místostarostou, na kterých jsme pro-

cházeli všechny prostory budovy č. p. 217 a 2. stupně ZŠ. Původním záměrem totiž 

bylo přemístit družinu do 1. patra budovy, kde se nachází stávající družina. V těchto 

prostorách by byl provoz ŠD nereálný z důvodů možného „křížení“ provozu 

(potkávali by se žáci školy a zaměstnanci a návštěvníci MÚ, což z hygienického hle-

diska není možné), proto se začaly hledat možnosti využití v hlavní budově.  

Na středu 10. března svolali zastupitelé Města Andělská Hora pracovní schůzku 

v základní škole, kde jsme společně přemýšleli nad možným využití prostor pro škol-

ní družinu. Chtěl bych podotknout, že nikdo ze zastupitelů neměl snahu určovat, jak 

bude nová školní družina vypadat a kde bude umístěna. 

Na této schůzce se jevila jako nejlepší varianta umístit družinu do prostor stávající 

šatny na hlavní budově s tím, že bude rekonstruováno sociální zařízení v přízemí a 

klecové šatny budou zrušeny a nahrazeny novými dřevěnými boxy. Rovněž proběh-

ne rekonstrukce „poobědové“ družiny (2. oddělení školní družiny) v prostorách malé 

jídelny. O této variantě jsem ve zkratce informoval v minulém vydání zpravodaje.  

Po dalších úvahách především nad režimem ranní družiny jsme došli 

k závěru, že nová družina by mohla být v budově 1. stupně místo současné třídy IV. 

A. Ta by se přestěhovala na hlavní budovu do prostor stávající neprůchozí šatny, kde 

kdysi bývala třída. Vzhledem k tomu, že u žáků 4. ročníku realizujeme poloodbornou 

výuku, mohli by bez přecházení mezi budovami využívat odborné učebny. Někteří 

učitelé 2. stupně také vyučují ve 4. třídě. Tím by odpadlo jejich přecházení v rámci 

výuky z budovy na budovu. Toto stanovisko jsem sdělil zastupitelům na pracovním 

zasedání. 

Nezastírám, že když jsem se dozvěděl o stěhování naší družiny, byl jsem 

„rozčarován“. Rozumím tomu, že ne každý je s tímto krokem spokojen. Nicméně 

chápu zastupitele, kteří musí hospodárně nakládat s finančními prostředky Města An-

dělská Hora a také je pro ně důležité zajistit bezbariérový přístup na Městský úřad. 

Logicky se tak tato varianta stěhování úřadu jeví jako nejekonomičtější a pro občany 
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nejvýhodnější. Plánovaným stěhováním školní družiny dojde k další rekonstrukci a 

modernizaci prostor naší školy, což určitě všichni ocení-především naši žáci.   

Přikláním se k názoru, že zastupitelé Města Andělská Hora podporují naši 

školu. Počty žáků naší školy se bohužel každoročně snižují a díky výjimce, kterou 

nám zřizovatel uděluje, nejsme zatím nuceni natrvalo slučovat jednotlivé třídy. Bě-

hem posledních 6 let se také postupnými kroky modernizují prostory obou budov – 1. 

a 2. stupně. Za tu dobu se udělal „pořádný kus práce“ a bez finanční podpory zřizova-

tele by toto nebylo možné. 

Věřím, že školní družina bude dál bez problémů fungovat a nové prostory 

nijak nenaruší její chod a provoz. 

Ing. Radek Peňáz, ředitel školy 

 

 

PŘÍRODOVĚDNÁ KORESPONDENČNÍ SOUTĚŽ pro jednotlivce a dět-

ské kolektivy 
 

Jako každý rok, tak i letos se naše škola zúčastnila Přírodovědné korespondenční 

soutěže pořádané Střediskem ekologické výchovy SVČ DUHA Jeseník.  Zúčast-

nilo se jí sice jenom 96 soutěžících, ale v této divné době jsme moc rádi i za ně. 

Stejně jako každý rok i letos patří naše poděkování nejen všem zúčastněným 

soutěžícím, ale také pedagogům, kteří v dětech podporují vztah k přírodě a po-

máhají jim se do soutěže zapojit. 

Na FB(www.facebook.com/media/set? vanity=duhajes&set=a.1946669122149458)  

jsou zveřejněny oceněné práce, tedy i našich vítězek, mezi které patří Adéla Ne-

dbalová ze 7. A, Eliška Černobilová, Barbora Benčová a Tereza Želinská z 9. A. 

 

Ing. Ludvika Matzkeová, třídní učitelka IX. A 

 

 Informace ze školní jídelny   

Platby stravného na červen 2021 můžete uhradit v pondělí 24. 05. 2021 

v kanceláři školní jídelny při ZŠ a MŠ Andělská Hora a to v době od 

7,15 do 11,00 hod a od 14,00 do 15,00 hod. 

 

                                                                                 Bohdana Vikartovská, vedoucí ŠJ 

 

 

http://www.facebook.com/media/set?vanity=duhajes&set=a.1946669122149458
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Mateřská škola ve Světlé Hoře  

V měsíci dubnu dne 12. 4. 2021 se po delší covidové pauze 

otevřela mateřská škola pro vzdělávání předškolních dětí. Dle nařízení 

vlády se děti samotestují každé pondělí a čtvrtek. Zatím vše zvládáme bez větších 

obtíží.   

„Předškoláci“ se do mateřské školy velmi těšili na vzájemný kontakt se svými vrstev-

níky. 

První den proto probíhal v hravé náladě a sdělování zážitků mezi nimi, další dny již 

probíhaly v plném nasazení. 

I přes stále vládnoucí zimu jsme si s dětmi užívali co nejvíce pobytu na školní zahra-

dě, kde děti rozvíjely své pohybové dovednosti. 

V pracovních činnostech jsme rozvíjeli výtvarné dovednosti a vedli jsme děti k trpěli-

vosti a samostatnosti při získávání zručnosti. Jak se říká „ učený z nebe nespadl“. 

 

 

Mateřská škola se zapojila do sbírky „ DA-

RUJTE SLUCH“ -  je zázrak, když člověk 

začne slyšet, proto sbíráme PET víčka pro 

malou Sárinku. 

Budeme rádi, když se široká veřejnost zapo-

jí do této sbírky. Víčka můžete nosit do ma-

teřské školy ve Světlé Hoře a předat je kte-

rémukoliv zaměstnanci. 

Všichni věříme, že se celá situace v brzké 

době zklidní a otevře se mateřská škola pro 

všechny děti. 

 

      

Františka Pustějovská, učitelka MŠ 
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Pracovní místo kuchař/ka v Mateřské škole ve Světlé Hoře 

Základní škola a Mateřská škola Andělská Hora, okres Bruntál, pracoviště ve Světlé 

Hoře, přijme od 1. srpna 2021 kuchaře nebo kuchařku do MŠ na plný úvazek. Pod-

mínkou přijetí je výuční list v oboru, zdravotní průkaz a dobrý zdravotní stav. Platové 

zařazení je dle platových tabulek v závislosti na délce praxe. Případní zájemci si mo-

hou podat žádost do 21. května 2021 v ředitelně Základní školy v Andělské Hoře 

nebo e-mailem na adresu zsandel@gmail.com. 

Ing. Radek Peňáz, ředitel školy 

 

 

 Příměstský tábor Andělská Hora 
V měsíci červenci připravujeme příměstský tábor pro 1. až 9. 

ročník základní školy.  

Bude probíhat ve třech turnusech (týdnech). Kapacita jednoho 

turnusu je 15 dětí. 

Vždy od pondělí do pátku v době od 8 do 16 hodin. 

Tábor je pro děti zcela zdarma. Strava je zajištěna formou: sva-

čina, oběd, svačina + pitný režim.  

Připravovaný program bude pestrý a bude upravován dle 

schopností a možností jednotlivých účastníků a také počasí.  

Můžete se těšit např. na výlety, poznávání flóry, fauny a zají-

mavých míst Jeseníků, pohybové aktivity – inline bruslení, 

cyklovýlety, základy tenisu, míčové hry, plavání a další. 

Předběžní zájemci se mohou hlásit na mail: 

 primapik@seznam.cz (uveďte jméno+příjmení a třídu). 

Případné dotazy vám rádi zodpovíme na tel.: 605 426 982  a 

budeme se těšit na prima prázdniny. 

 

Ludvika a Petr Matzkeovi 

 

 

mailto:zsandel@gmail.com
mailto:primapik@seznam.cz


Strana 13 

KVĚTEN 2021 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Strana 14 

KVĚTEN 2021 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Strana 15 

KVĚTEN 2021 

 

 

 
 

 
Euroregion Praděd řadíme mezi důležité partnery, prozradila ředitelka MIKS Kr-

nov Petra Manczalová 

 

KRNOV, VRBNO POD PRADĚDEM | Městské informační a kulturní středisko 

v Krnově (MIKS Krnov) se významně zapojuje do česko-polské spolupráce a tvoří 

různé zajímavé projekty. Nyní chystá společné kreativní kurzy, komorní koncerty a 

rok plný akcí s muzejní tématikou. Jak prozradila ředitelka Petra Manczalová, 

Euroregion Praděd je pro ně důležitým partnerem. Přečtěte si rozhovor! 
 

Městské informační a kulturní středisko v Krnově spolupracuje s Euroregionem 

Praděd. Jak hodnotíte vzájemnou spolupráci? 

„Při psaní, realizaci a vyúčtování projektu je pro nás velmi důležité mít spolehlivého 

partnera. V tuto chvíli se nejedná o partnera z Polska, se kterým realizujeme všechny 

společné projekty. Právě Euroregion Praděd vnímáme jako partnera, bez kterého by-

chom se do projektové činnosti nepustili. Za touto institucí stojí profesionální tým za-

městnanců, kteří nám jsou ochotni kdykoliv poradit a pomoci. Proto si dovoluji Eurore-

gionu Praděd zařadit mezi naše důležité partnery. Tuto spolupráci vnímám jako zásadní 

v naší projektové činnosti.“ 
 

Jak dlouho spolupracujete na česko-polských projektech?  

„V roce 2018 jsme společně oslavili s naším stěžejním partnerem (Prudnicki Ośrodek 

Kultury i Biblioteki Publicznej w Prudniku) 10 let česko-polské spolupráce, ale projek-

tová činnost v této oblasti začala o něco dříve, tuším v roce 2006, kdy jsme první projek-

ty realizovali s městem Głubczyce. V letošním roce to bude už 16 let, kdy jsme rozjeli 

česko-polský kulturní a společenský život v Krnově.“ 
 

Jaká výše finančních prostředků pomohla k realizaci projektů? 

„Jen z ESF se za 16 let jedná o částku, která se rychle blíží k milionu euro. Pevně věří-

me, že tato částka není konečná. Právě teď čekáme na schválení dalšího projektu, jehož 

žádost jsme podali v únoru letošního roku.“ 
 

Na jakých zajímavých projektech spolupracujete? 

„S Prudnickim Ośrodkem kultury nyní aktivně pracujeme na realizaci projektu „Umění 

v pohraničí“. Jedná se o celoroční projekt, do kterého jsme zapojili širokou českou a 

polskou veřejnost. Lidé z našeho pohraničí nám celý loňský rok přinášeli ze svých sou-

kromých sbírek fotografie a my jsme mohli připravit několik zajímavých výstav. 

Z tohoto sběru právě dokončujeme česko-polskou publikaci, ve které najdeme spoustu 

krásných dobových fotografií. Tuto knihu máme v plánu představit na poslední vernisáži 

k výstavě, která se bude konat 21. května v Prudniku. Tímto jste všichni srdečně zváni.“ 
 

MIKS Krnov realizoval mnoho projektů. Jaký byl největší, o jaké aktivity v něm 

šlo? Jak byla zapojena široká veřejnost? 

„Ano, jen ve spolupráci se zmíněnou kulturní organizací POK Prudnik, jsme zrealizovali 
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minimálně 17 projektů a na další tři už čekáme. Každý projekt byl něčím výjimečný a 

úzce se dotkl kulturního života české a polské veřejnosti. Pokud bych měla vybrat, tak 

největším česko-polským projektem byl ten dvouletý, s názvem „Náš svět hudby“. Bě-

hem dvou let jsme společně s partnerem zrealizovali 49 kulturně-společenských akcí.  

Jednalo se například o hudební česko-polské festivaly, komorní koncerty, různé výlety 

nebo výchovně-zábavné akce pro děti. Častokrát se stávalo, že jsme společně tvořili ak-

ce, u kterých jsme se převlékali s kolegy z Polska do kostýmu, pomáhali jsme si 

s výběrem hudebníků nebo společně jezdili na výlety do pohraničí. Pro děti jsme napří-

klad zajistili mobilní planetária v Krnově, kdy byl pro polské návštěvníky připraven vý-

klad v polštině a naopak, v Prudniku při strašidelném večeru jsme se všichni převlékli do 

strašidelných kostýmu a společnými silami jsme strašili chudáky děti z Krnova a Prudni-

ku. Největšími akcemi pořádanými v rámci tohoto projektu byly česko-polské festivaly, 

kdy v Krnově vystupovali umělci z Polska a naopak. Veškeré akce byly také v projektu 

podpořeny autobusovou dopravou. A právě do posledního místa obsazené autobusy vy-

povídaly o tom, zda mají česko-polské projekty význam. Jednalo se o projekt, který byl 

pro nás největší svou délkou, rozsahem akcí, ale také získanou dotací ve výši přes tři 

miliony korun.“  
 

Jaké partnery máte na polské straně a jak se s nimi spolupracuje? 

„V tuto chvíli je náš projektový partner kulturní organizace Prudnicki Ośrodek Kultury i 

Biblioteki Publicznej w Prudniku. Jedná se o organizaci, která v Prudniku vykonává 

podobnou činnost jako my. Dlouhodobě spolupracujeme s Joannou Korzeniowskou a 

Agatou Wilczek, bez kterých si tuto spolupráci ani nedovedeme představit. Podobu spo-

lupráce, tak jak ji vidíme na projektech nyní, jsme společně budovali dlouho. Každý 

projekt nás posouvá dál a osobně si myslím, že je vždy velmi důležité, aby se při vymýš-

lení a realizaci projektu oba partneři cítili dobře. A to se nám už léta daří.“ 
 

Spolupráci s Euroregionem Praděd hodnotíte velmi pozitivně. Co byste doporučila 

potenciálnímu žadateli, který chce taktéž zrealizovat česko-polský projekt a spolu-

pracovat s Euroregionem Praděd? 

„Všem bych ráda doporučila, aby se nebáli. Pokud máte chuť napsat projekt, ať už máte, 

nebo nemáte partnera, obraťte se na Euroregion Praděd. Pracují zde skvělí lidé, kteří 

nehledají důvod, proč by to nešlo, ale jsou zde proto, aby vám pomohli. Vycházíme 

z vlastní zkušenosti, mnohokrát se nám zdála situace bez východiska (například aktuální 

situace covid-19) a vždy nám pracovníci z Euroregionu pomohli najít řešení.“ 
 

V rámci česko-polské spolupráce si obě strany předávají své zkušenosti, podporují 

se a účastní se různých společných akcí. Na co nejraději vzpomínáte a co Vás nejví-

ce zaujalo? 

„Spolupráce s POK z Prudniku už dávno není pouze o komunikaci a spolupráci 

v pracovní rovině. Veškeré aktivity, které s partnerem realizujeme, mají vyšší význam. 

Z profesní úrovně se (ani nevíme kdy) stala úroveň přátelská. S polskými kolegy vytvá-

říme takové aktivity, které mají smysl, snažíme se najít cesty, jak obohatit kulturní život 

v pohraničí. Častokrát se nám stalo, že se k nám v Krnově hlásí lidé z Polska a upřímně 

nás vnímají jako své přátelé.“ 
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 Zmiňovala jste, že připravujete nyní nové projekty, který budete realizovat? O co 

se přesně jedná? 

„Jedná se hned o tři nové projekty, které čekají na svou realizaci. Prvním je projekt Ši-

kovné ruce II. Tady se můžeme těšit na asi 50 kreativních kurzů, které nám například 

připomenou tradiční techniky našich babiček. Kurzy budou probíhat jak v Krnově, tak 

v Prudniku a budou otevřeny pro širokou česko-polskou veřejnost. Už nyní se těšíme na 

to, jak se budeme při tvoření setkávat a navzájem si ukazovat to, jak tvoření vnímá pol-

ský nebo český návštěvník. Při těchto setkáních u tvoření a kávy se nejvíce prohlubují 

česko-polské vztahy.  

Dalším je projekt „Na křídlech kultury“, který nám dává příležitost zrealizovat malé, 

komorní česko-polské koncerty. Ty budou obohacovat kulturní léto v našich městech. 

Projekt nám také podpořil Integrační koncert, kdy se v Koncertní síni sv. Ducha setkají 

handicapované děti a dospělí z českého a polského podporovaného území.  
 

A posledním projektem, který jsme si naplánovali odstartovat na podzim tohoto roku, je 

projekt zaměřený na muzejní sbírkové předměty ze Slezska, tedy z našeho česko-

polského pohraničí. Pokud nám tato podaná žádost vyjde, tak se už nyní můžeme těšit na 

příští rok plný zajímavých akcí s muzejní tematikou.“ 
 

Co byste závěrem vzkázala našim čtenářům? 

„Co bych jim vzkázala? Že už nám nesmírně chybí naši návštěvníci a už se na ně moc 

těšíme! Nemusíte se bát, situaci nevzdáváme a naplno pro vás pracujeme, připravujeme 

desítky akcí. Prostě myslíme pozitivně a věříme, že už brzy opustíme online prostředí a 

uvidíme se „na živo“ jako dřív.“ 

 

ING. PETRA MANCZALOVÁ 

ředitelka Městského informačního a kulturního střediska Krnov 

Věk: 30 let 

Vzdělání: VŠB-TUO, obor Marketing a obchod 

Koníčky: běhání, kultura, 

film, divadlo a partner 

Motto: „Žij každý den své-

ho života, jako by byl první 

a jako by byl poslední.“ 
 

Autor: Radek Vráblík 
 

Foto:  
Archiv Petry Manczalové 
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Virtuální exkurze v elektrárnách: Díky obřímu zájmu při-

pravil ČEZ nové studio i program 

V době covidové distanční výuky se staly virtuální výpravy 

do nejstřeženějších prostor Česka doslova hitem, energetici 

je proto ještě vylepšili a nabízejí show, jaká tu ještě neby-

la! Elektrárny Skupiny ČEZ mohou nyní zájemci navštívit 

ze speciálního interaktivního TV studia. Během virtuálního výletu do ja-

derných elektráren Dukovany a 

Temelín nebo k zeleným obnovitel-

ným zdrojům čekají účastníky uni-

kátní pokusy, praktické ukázky a 

soutěže o ceny. Prohlídky 

„Virtuálně v elektrárně“ absolvova-

lo z pohodlí domova už přes 31 tisíc 

školáků i dospělých zájemců. 

Proč nosí jaderníci žluté kombinézy? 

Kolik nožiček má chladicí věž? A jak 

dlouhý je list větrné elektrárny? To je 

jen drobná ochutnávka bohatého energetického menu, který začali ve virtu-

álním televizním studiu ČEZ servírovat profesionální moderátoři, zkušení 

elektrárenští průvodci a experti na telefonu. Zbrusu nový formát exkurzí do 

ekologických energetických provozů oživuje distanční výuku na školách a 

zpestřuje lidem jednotvárné dny bez zábavy.  

Účast na prohlídkách bezemisních elektráren si zájemci zajistí jednoduše na 

webu www.virtualnevelektrarne.cz. On-line přenos z televizního studia bude 

probíhat až do konce školního roku. Na každý všední den je vypsáno až 8 ter-

mínů hodinových exkurzí – dopoledne pro školy, odpoledne i pro veřejnost. 

Připojení probíhá přes platformu MS Teams. Všechny exkurze jsou zdarma. 

Vladislav Sobol 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

http://www.virtualnevelektrarne.cz
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Z historie naší obce 

(Pokračování z minulého čísla) 

Dějiny vesnice Světlá 
 

2.1 Rané dějiny 
 

V roce 1912 zveřejnil moravský historik Bretholz ve svém díle „Die Geschichte 

Böhmens und Mährens  bis zum Aussterben der Premysliden (1306)“ (= Dějiny Čech a 

Moravy až do vymření Přemyslovců – 1306) svou teorii, že sudetské němectví pochází 

výhradně od Germánů usedlých v zemi a že je nelze odvozovat z německého osidlování. 

Tato teorie našla řadu zastánců, jako např. vlasteneckou badatelku z oblasti města Jese-

níku Angelu Drechsler, která pocházela ze Světlé, ale též mnohé odpůrce. Namísto ur-

putných kontroverzí – ohledně pro tuto a proti této teorii-, nastoupilo ve dvacátých a 

třicátých letech střízlivé uvažování a především seriózní bádání.  Výsledkem těchto bá-

dání bylo vyvrácení teorie a poznání, že – a to je především pro okres Bruntál a tím i pro 

Světlou správné- německá města a vesnice byla/y založena/y a osídlena/y na zelené lou-

ce německými horníky a sedláky, kteří sem byli přivedeni ve 12. a 13. století 

z Německa.  

 

Důsledkem Bretholzovy teorie byla také teze, že Hrubý Jeseník a jeho bližší okolí na 

severu a jihu muselo být od už pradávných dob lidským sídelním územím, neboť jinak 

by tak rychlý vývoj sídlících Germánů nebyl myslitelný. Prehistorické nálezy učiněné 

v bruntálské oblasti jsou však velmi skromné a nelze je hodnotit. Sice byl také u Světlé 

nalezen v kamení pazourek z mladší doby kamenné, jehož časové určení se podařilo G. 

Stupmfovi, a který byl k vidění v bruntálském muzeu, ale všechny tyto raritní nálezy 

opravňují pouze k domněnce, že oblast osídlena nebyla, nýbrž tudy procházeli potulní 

lovci. Germánské nálezy chybí úplně. Mimoto sídlili Keltové, Germáni a od r. asi 600 let 

po Kristu i Slované migrující v doprovodu Avarů nebo pod jejich nátlakem z ruských 

stepí, pouze v úrodných bezlesých nížinách s maximální nadmořskou výškou ne vyšší 

než cca 300 m. Bruntálská sídelní oblast – k její tehdejší velikosti se ještě vrátíme – leže-

la vesměs výše než 300 m nad mořskou hladinou a byla tedy pro tehdejší Nomády 

s jejich velkým kočováním velkou překážející hradbou. Všechny migrační pohyby, které 

přicházely ze severu, sklouzávaly na této hradbě v jihovýchodním směru.  

 

Před německým osidlováním začátkem 13. století byla bruntálská oblast nadto lesem (s 

pasekami), který sahal daleko do podhůří. Ze zakládací listiny Světlé z r. 1267 se dozví-

dáme, že místo, na kterém byla vesnice vystavěna, bylo pasekou (světlinou) v tomto 

(pra)lese. Dokonce i v roce 1405 sahal les ještě podstatně dále směrem na město Bruntál, 

když v 19. a 20. století byl ten případ, tedy v dělící listině panství Bruntál ze dne 1. října 

1405 se praví „als der walt antrittet czwischen dem Fogilseyfen vnd Lichtenwer-
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 den ...“ (=když les začíná mezi Rudnou a Světlou). U nás tak rozšířená lesnicko

-rolnická vesnice – i Světlá takovou byla-  byla typickou vesnickou základnou pro 

osidlování lesních oblastí, jakou přinesli sídlící mohanští Frankové. Je vyloučeno, aby 

Germáni, kteří obvykle sídlili v okrouhlicích, náhle zakládali lesnicko-rolnické vesnice.  

 

 

2.2 Nářečí, jeho původ a jeho dějinný vývoj 
 

Rozhodující důkaz pro neudržitelnost Bretholzovy teorie však přinesla geografie nářečí. 

Již Gierach upozornil r. 1926 na to, že jazyk Vandalů – části kmene Silingů, po kterých 

je pojmenováno Slezsko a kteří sídlili až do stěhování národů v dnešním Slezsku – byl 

východogermánský (neboť se přece jednalo u východogermánský národ), že však dnešní 

slezské nářečí je západogermánského původu, nemohlo tedy vzniknout z jazyka Vanda-

lů. Ještě další okolnost odporuje Bretholzově teorii: v germánské době sídlili severně od 

Hrubého Jeseníku v tamních lesích Vandalové, zatímco jižně odtud bydleli Kvádové. 

Jestliže by bylo vzniklo dnešní sudetské němectví z Germánů, pak by Hrubý Jeseník 

musel být nářečovým rozhraním. Opak je však pravdou. Nářečí bruntálské oblasti je 

severomoravskému bližší než slezskému. Avšak i ve vlastní bruntálské oblasti nebylo 

v žádném případě nářečí úplně jednotné, nýbrž bylo často od místa k místu poněkud 

odlišné. Tak nemohlo vypadat žádné jazykové území, na kterém žili Germáni a rozvíjeli 

dále jejich jazyk. Zde se sešli z různých částí Německa osídlenci, jejichž nářečí se sice 

v průběhu času smíšením srovnalo, které ale skrze svou současnou rozmanitost pořád 

ještě prozrazuje smíšené nářečí. Řešení této otázky se zdařilo nářečové geografii, která 

byla vytvořena Wolfgangem Jungandreasem, Theodorem Fringsem, zejména však Ern-

stem Schwarzem – zde musí být zmíněno jeho standartní dílo „ Sudetendeutsche Spra-

chräume (=Sudetoněmecké jazykové prostory) – po něm Heribertem Weineltem a 

pro okres Bruntál Kurtem Langerem. 

 

Bruntálská oblast je, co se nářečí týče, odstupňovaným územím, ve kterém se uskutečni-

lo vyrovnání nářečí mezi východomohanskými Franky usazenými v okolí Bruntálu a 

sídlícími též na severní Moravě, a Slezany přicházejícímu ze severu, jejichž nářečí se 

částečně srovnalo už v jejich duryňsko-saském povodí na východní Sále. Čím dále totiž 

jdeme v okrese Bruntál na severozápad, o to více ubývají nářečové zvláštnosti, typické 

pro východomohanské Franky a přitom přibývají ty slezské. K tomuto jeden příklad: 

zatímco od Bruntálu až do Světlé/Andělské Hory bylo středohornoněmecké „a“ ve všech 

případech změněno či ztlumeno na hlásku podobnou „o“, bylo u Vrbna slyšet před no-

sovkou ještě jasné, slezské „aa“: bonk a Bank (=lavice, banka) nebo long a lank 

(=dlouhý).   
 

Jestliže se porovnává nářečí bruntálské oblasti s nářečím severomoravským a slezským, 

tak se lehce pozná, že jde o nářečí smíšené. Přece jen větší část zvláštností pochází ze 

severní Moravy.  Jelikož však Bruntál byl prokazatelně jedním z prvních míst německé-
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ho osídlení a severomoravská města jsou vesměs mladší, lze předpokládat, že to byli 

kolonisté od východomohanských Franků, kteří přišli do Bruntálu, kteří při jejich šíření 

na severní Moravě dostávali další posily od východomohanských Franků, a kteří se při 

jejich rozpínavosti v severním směru potkávali se slezskými kolonisty, kteří přišli 

z výchozího území od východní Sály do Slezska a nyní putovali dále jihovýchodním 

směrem a dosáhli také bruntálského území. Přitom hrály též tehdejší zemské hranice 

nikoliv nevýznamnou roli. Zatímco Bruntál byl založen ze strany markrabství moravské-

ho německými kolonisty, v oblasti Jeseník – Zlaté Hory to byli vratislavští biskupové.  

Tak nacházíme kousek na sever od Vrbna význačné nářečové rozhraní, neboť vyrovnání 

nářečí se uskutečňovalo přes zemské hranice značně pomaleji než uvnitř území.  

 

Podle bádání nářečové geografie se osídlování naší oblasti pravděpodobně uskutečňova-

lo takto: v prvé linii to byly dva proudy kolonistů, kteří přišli do naší oblasti. Severní 

proud, který pocházel z Hesenska a z oblasti Rhön, se shromáždil na východní Sále, od-

tamtud osidloval Slezsko, táhl jihovýchodně, narazil na druhý proud kolonistů, který již 

byl usazený v okolí Bruntálu a na severní Moravě. Tento druhý proud pocházel 

z východomohanských Franků (okolí Bambergu) a pravděpodobně táhl jižně od českých 

pohraničních hor (Krkonoš a Jeseníků) do naší oblasti. U této druhé vrstvy kolonistů byli 

pravděpodobně též, byť i jen v malé míře, Bavoři, jak ukazuje znění souhlásky „l“, o 

čemž ještě uslyšíme. K této druhé vrstvě patřili první kolonisté Bruntálu a vesnice Staré 

Město. Staré Město je starší než město Bruntál, neboť ještě v r. 1377 se nazývalo „starý 

Bruntál“, ze kterého se pak zpětně a na rozdíl od nového města jménem Bruntál stalo 

Staré Město, přestože po svém založení bylo lesnicko-rolnickou vesnicí a nikdy žádným 

městem. Když pak o půl století později (okolo r. 1250) byly založeny zbývající vesnice 

okresu, byli u toho snad už také kolonisté severního = slezského proudu, a tak vyrovná-

ním vznikl co do nářečí odstupňovaný kraj. Avšak všichni tito kolonisté nepřišli proto, 

aby s mečem v ruce ukradli Slovanům zem, nýbrž byli knížaty těchto Slovanů povoláni, 

aby -díky znalostem techniky mýcení a obdělávání- změnili ladem ležící lesnatou zem 

v plodná pole. Proto páni získali základní pacht z kdysi neužitečné země. O násilné do-

bývání se přitom nejednalo, tudíž bychom se měli vyvarovat slova kolonizace pro tento 

děj, neboť na kolonizaci dnes ulpívá význam násilného dobývání.  

 

2.3 Doba germánská 
 

V germánské době sídlili – jak již bylo zmíněno- severně od Pradědu v dnešním Slezsku 

Vandalové, zvaní též Lugové, východogermánský národ, zatímco jižně od Pradědu na 

Moravě bydleli Kvádové, kteří patřili k západogermánskému kmenu Svébů, přičemž 

bruntálská oblast byla pokryta lesem a neosídlená, i když jí snad mohli procházet tehdej-

ší lovci. Teprve ve druhém století po Kristu poznáváme dva nejdůležitější kmeny Vanda-

lů, Silingy, po kterých je pojmenována jejich sídelní země Slezsko (v pozdní latině Sile-

sia), a Hasdingy. V době stěhování národů opustili Silingové a Hasdingové svá sídla a 

táhli západním směrem. Největší část Kvádů se k nim připojila. Roku 409 překročili 

Pyreneje a obsadili Španělsko.  Silingové a Alani byli v r. 418 téměř zničení západními 
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 Góty, jejich zbytky pak splynuly s Hasdingy, obsadily jižní Španělsko, které se dnes 

jmenuje Andalusie (= Vandalusie).  Slovo vandalismus, používané často pro surovou 

ničivost, je neopodstatněný výmysl z 18. století.  Již současník Vandalů, katolický bis-

kup Salvian z Marseille, soudil o nich spravedlivě, přestože byli jeho náboženskými pro-

tivníky. 

 

Část Germánů však musela zůstat ve svých starých sídlech, neboť jinak by Slované, kteří 

přišli na opuštěné území, nemohli od nich převzít celou řadu názvů řek a hor. Kdy Slo-

vané přišli z jejich sídel u Černého moře, patrně v doprovodu Avarů, do střední Evropy, 

vyprázdněné stěhováním národů, nevíme, muselo to však být ještě v poslední třetině 6. 

století, neboť germánská přejatá slova převzali ještě před druhým, tak zvaným hornoně-

meckým posouváním hlásek. Ostatně nevýznamné popř. zaostalé zbytky nebyly tak vel-

ké, že by ve 12. století bývaly mohly zvládnout nastávající německé osidlování, jak se 

Bretholz domníval. V takovém případě by musela být slovanská přejatá slova 

v sudetoněmeckých nářečích o mnoho častější. Koncem 12. a začátkem 13. století byli 

povoláni do země Němci, a to tehdejšími slovanskými panovníky (Přemyslovci a Pi-

astovci), kteří již byli mnohdy sešvagřeni s německými panovnickými rody, aby jim tuto 

zem pomohli udržet v konkurenci všudypřítomného nastupujícího osidlování, neboť na 

tak velkoryse založenou osidlovací akci by slovanská lidová síla nestačila, ať jakkoliv by 

byly nestačily i zbytky Germánů, které zůstaly v zemi.   

 

2.4 Systém umísťování (lokace) v době osidlování 

 
Neznáme žádné podklady k tomu, že by osidlování přidělené oblasti začínalo ihned po 

založení města Bruntálu (r. 1213). Bruntál byl při zakládání přidělen jako oblast 

k osídlení německými havíři a sedláky. Oblast se rozkládala od Bruntálu západně až 

k Hrubému Jeseníku, na severu a jihu mezi řekami Opavou a Moravicí a na východě 

končila téměř před městskými branami. Oblast pozdějšího města Horního Benešova 

s jeho okrajovými vesnicemi už sem nepatřila; a připadla Bruntálu teprve kolem r. 1850. 

Okolo r. 1250, tedy po vpádu Mongolů (r. 1241), se osidlování pomalu rozproudilo. Ně-

kteří badatelé, jako Dr. Weinelt, vidí Světlou (Horu) jako první osídlenou vesnici ve 

směru od Bruntálu, neboť leží na důležité dopravní cestě Bruntál – Zlaté Hory, zatímco 

jiní, jako např. Dr. Latzke, považují Starou Rudnou za starší než je Světlá. Tato otázka 

se snad nedá nikdy úplně objasnit, neboť se dochovala pouze zakládací listina obce Svět-

lá, všechny ostatní se ztratily. Zakládací listiny byly při obsazování resp. zakládání no-

vých vesnic předávány lokátorovi, aby mohl obecní hranice, tedy oprávněnou existenci 

vesnice, kdykoliv dokázat. Odtud se tyto listiny až na velice málo výjimek ztratily. Sama 

lokační listina obce Světlá nám zůstala zachována nikoliv v originále, nýbrž ve vidimo-

vaném tzn. ověřeném opisu z 18. století. V každém případě se dá předpokládat, že Světlá 

patřila k prvním vesnicím, které byly ze strany Bruntálu založeny. Město samo bylo, jak 

vyplývá ze zachované městské pečeti z r. 1405, zřízeno jako báňské sídlo. Jeho obyvate-

lé pátrali jako horníci po ušlechtilých kovech, které už ani dříve nebylo lehké vždy na-

cházet, a procházeli celou oblast a dopomáhali tak k pomístním jménům, která pak poz-
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ději přecházela během zakládání vesnic na novou vesnici, které pak toto jméno dali. Ta-

ké při zakládání Světlé tomu tak bylo. Místo, na kterém byla vesnice založena, se už 

jmenovalo „Lichtenwerde“. Zakládací listina praví, že vesnice má být zřízena v lesní 

části, která se tak nazývá (...sivam, quae dicitur Lichtenwerde ...). „Wert“ znamenalo  ve 

středohornoněmčině „Insel, erhöhtes, trockenes Land“ (=ostrov, vyvýšená, suchá ze-

mě). Slovo Lichtenwerde bylo tedy tvarem třetího pádu: „im lichten Werde“, „auf der 

lichten Insel“ (einer Lichtung) im Grenzwald (=ve světlé zemi, na světlém ostrově – 

paseka, světlina?). 

 
Všechna zakládání německých vesnic v době východního osidlování (začátek 13. století) 

probíhala podle stanoveného plánu. Hlavními nositeli osidlovací akce byly velcí páni 

(velkostatkáři). Jejich zájem na novém osidlování byl většinou soukromě-právní povahy, 

nanejvýš se snad mohl týkat ještě zajištění sporných pohraničních oblastí, aby osídlením 

postavili kontrahenta před hotovou věc. Hlavní zájem na povolaných sedlácích se vzta-

hoval k jejich dávkám ve zlatě a naturáliích (základní pacht) za území přijaté do dědičné-

ho nájmu. K náboru kolonistů využívali páni služeb podnikatele, takzvaného lokátora, 

který od pánů převzal příkaz k založení vesnice, provedl nábor kolonistů v jejich staré 

vlasti, tyto přivedl do nové vlasti a tam se staral o prozatímní zaopatření a prvotní ubyto-

vání nových obyvatel vesnice. Vedl vyměřování nových statků a lánů, opatřoval nářadí 

na mýcení a orbu, jakož i první osivo a podporoval kolonisty v jejich jistě těžkých začá-

tečních létech. Avšak pouhým osídlením nové vesnice nebyl význam lokátora ještě 

v žádném případě vyčerpán. Za odměnu za jeho námahu a především za jeho odvahu, -

neboť založení vesnice na téměř neprozkoumaném území bylo odvážným činem, a snad 

dokonce mnohé založení z toho či onoho důvodu ztroskotalo, se lokátor stal dědičným 

rychtářem nové vesnice.  Byla-li vlastní funkce lokátora pouze funkcí přechodnou, časo-

vě ohraničenou založením vesnice, tak se dědičné rychtářství stalo páteří veškerého 

právního a hospodářského života nové obce. 

 

K dědičnému rychtářství patřilo při založení vesnice vlastní jmění, osvobozené od po-

platků, které bylo většinou dvakrát větší než ostatní selská místa (2 lány).  Dědičný rych-

tář vybíral poplatky z vesnice po uplynutí lhůty osvobození od poplatků v trvání 20 let 

od sedláků své vesnice a tyto poplatky pak odváděl svému pánu; poplatek z každého 

šestého lánu (většinou z každého šestého statku či dvora) si směl ponechat. Se dvěma či 

třemi dalšími sedláky vykonával nižší soudnictví ve vesnici, přičemž si směl ponechat 

třetí díl uložené peněžité pokuty. Listiny hovoří o třetím feniku soudu, neboť tenkrát 

byly raženy jenom feniky, a tudíž v řeči je pojem fenik postaven na roveň penězům (Ve 

skutečnosti v letech 1210-1300 brakteáty, od roku 1300 groše. Feniky se 

v českém království nepoužívaly a v té době se razily pouze v rakouském vévod-

ství. Sedmina pražského groše měla název „peníz“, v textu by měly být všechny 

výrazy „fenik“ nahrazeny slovem „peníz“. Platí to i o poznámce o běžné řeči 

v předchozí větě.). Popravy nebo hrdelní soud (znásilnění, vraždy, krádeže a 

těžké ublížení na těle) si ponechal pán, pro Světlou si toto v prvních obou stoletích vy-
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 hradilo město Bruntál. Byl-li obyvatel vesnice zapleten do případu hrdelního soudnictví 

a hrdelním soudem omilostněn a odsouzen k peněžitému trestu, pak také v tomto případě 

náležel dědičnému rychtáři vesnice, ze které pocházel delikvent, třetí díl pokuty. Kromě 

toho podléhala dědičnému rychtáři řemesla, která byla pro vesnici nutná. Mlýn, kovárna, 

řezník, obuvník a pekař, to byly monopolní řemeslné provozy dědičného rychtáře, který 

měl ve vesnici oprávnění k výčepu a často i lovecká a rybářská práva. Pivo a víno pro 

svůj výčep musel odebírat z územního obvodu města, ke kterému patřila jeho vesnice, 

neboť pouze město založené podle německého práva mělo měšťanstvo s várečným prá-

vem. Toto právo na vaření piva přešlo však velmi brzy – často použitím politických 

nátlakových prostředků ze strany pána- právě na něj, a dědičný rychtář pak musel pro 

své šenky odebírat panské pivo. V panství Bruntál podléhal dědičnému rychtáři 

v každém případě v době založení dosti podivně i vesnický kostel, tedy případ, který 

jinak nenajdeme. V lokační listině obce Světlá se praví, že dědičný rychtář „habebit 

ecclesiam“ (=má kostel!), a že toto nebyl žádný ojedinělý případ, se dozvídáme 

v kupním potvrzení hornováclavovského dědičného rychtáře ze dne 11. května 1412, že 

také tam k dědičnému soudu patří „‚eyne freye kirche“ (=„svobodný kostel“).  Živobytí 

faráře – a také kantora (učitele)- bylo zajišťováno, jak jsme již slyšeli, z tak zvaného 

farského popř. školského léna, z polností, jejichž obdělávání převzali společně sedláci 

z obce. 

 

Všechna tato privilegia dědičného rychtáře však nelpěla pouze na osobě lokátora samot-

ného, nýbrž – jelikož se jednalo o rychtářský statek, zapůjčený podle dědičného lenního 

práva- platila i pro jeho dědice. Na rozdíl od dědičného fojta města, založeného podle 

německého práva, který však ztratil své přednostní postavení až do konce 14. století ve 

prospěch předsedajícího (starosty) užšího výboru, zůstal dědičný rychtář i nadále prvním 

mužem vesnice a musel své postavení předat nově zvolenému starostovi teprve při 

správní reformě r. 1850.  

 

Při projednávání resp. hledání rozsudku v nižším vesnickém soudnictví byli dědičnému 

rychtáři ve velkých lesnicko-rolnických vesnicích v naší vlasti většinou k dispozici tři 

porotci, kteří měli jistě také administrativní kompetence. Vedle toho existovali často 

ještě takzvaní starší, o jejichž úlohách a stavu nemáme úplně jasno. Podobné trojdělení 

obecního zastoupení středověkých vesnic nalézáme také pro tuto dobu ve větších měs-

tech, která měla dědičného fojta (později starostu), užší výbor o čtyřech radních a sedm 

porotců.  

 

2.5 Lesnicko-rolnická koncepce 

 
K vesnici patří sídelní stavby, tedy domy, selské dvory atd., zemědělská půda (pole, lou-

ky a též lesy), vodstvo (potoky, rybníky, studny) a konečně ještě cesty.  U řadových ves-

nic s lesnicko-rolnickými pozemky je určující osou v téměř všech případech potok, niko-

liv cesta, která byla zřízena teprve později, poté co už stály dvory. „Určující osa“ zname-

ná v našem případě, že se dvory řadily vlevo a vpravo od potoka s vjezdem do dvora 
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proti korytu potoka. Selské dvory byly stavěny v údolním dně co možná nejdál od poto-

ka, aby byla jistota, že by záplava při velké vodě, přelévající se přes břehy, nemohla za-

sáhnout domy. Bažiny a štěrk ukazovaly kolonistům, jak daleko se smí přiblížit 

k vodnímu toku. Jestliže byly zemědělské usedlosti zřízeny pouze na jedné straně potoka 

– třeba, že se z jakéhokoliv důvodu nemohlo stavět i na druhé straně – tak se mluvilo o 

jednořadých, v jiném případě o dvouřadých lesně-rolnických vesnicích. Větší selské 

dvory tvořily zpravidla podlouhlý obdélník, který byl ze tří stran obklopený budovami. 

Velká, často kamenná brána zavírala dvůr ze vstupní strany. Široká klenba slouží pro 

vozy, branka pro pěší. Na levé straně dvora se nachází obytný dům a pod stejnou stře-

chou kravín a často též konírna. Naproti dvorské bráně stojí stodola, a mezi stodolou a 

stájí je výjezd na pole. V mnohých případech prochází výjezd také samotnou stodolou 

přes mlat. Naproti obytnému domu stojí „výměnek“, příbytek pro rodiče sedláka, obytný 

dům a výměnek jsou štítovou (užší) stranou obráceny k ulici. Ve dvoře se nachází ještě 

hnojiště. V tomto uspořádání vytváří obytný prostor a životní potřeby jednotku, u které 

každé neuvážené obětování jen jediného charakteristického rysu se projeví jako citelné 

ohrožení existence. 

 

Celý selský statek se u lesnicko-rolnických vesnic napojoval v pásu širokém asi 100 m, - 

tudíž jsou u těchto vesnic, na rozdíl od kruhových vesnic, jednotlivé dvory vzdálenější 

více od sebe – přímo ke dvoru, a sahal až ke katastrální hranici, ležící ve vzdálenost až 

cca 2,4 km.  Pokud forma usedlosti nedosáhla šířky pozemku asi 100 m, zbývaly po 

obou stranách dvora ještě plochy, které se pak využívaly jako ovocné zahrady, zatímco 

před štítovou stranou obytného domu a výměnku byla zřizována zeleninová zahrádka. 

Často nebýval celý les zcela vymýcen, nýbrž se na katastrální hranici nechávala stát ještě 

malá část lesa jako takzvaný „Bauernbusch“ (v nářečí „Pauernposch“) (=selská houšti-

na). Podle kvality půdy se mohla šířka i délka takového franckého lánu (tak se jmenova-

ly pozemky této velikosti) poněkud posouvat, však také celková plocha takového franc-

kého lánu obnášela okolo 24,2 ha. Po jedné podélné straně lánu probíhá příjezdová cesta 

k jednotlivým polím lánu, která zároveň odděluje pozemek od sousedova pozemku. Na 

tuto cestu se také navrstvovaly kameny, které v hornaté krajině byly vyorány z chudé 

kamenité půdy. V téměř všech lesnicko-rolnických vesnicích stál uprostřed vsi vesnický 

kostel, který byl zřizován už při založení obce a dělil ji na horní a dolní ves.  

 

Lesnicko-rolnická koncepce popř. forma se zakládala na výkonech každého jednotlivce. 

Kolonisté, kteří nebyli schopni vykonávat tvrdou práci při mýcení, a kteří by bývali byli 

v jiných typech vsí citelnou přítěží vesnickým komunitám, mohli se zde bez potíží a 

především bez vlivu ostatních vzdát všeho a dvůr opustit. Každý sedlák obdělával svá 

pole nezávisle na svém sousedovi a nemusel také, jako například při přiděleném pozem-

ku, při střídání plodin brát ohledy na sousedy. Dělení takového selského majetku by bylo 

nemožné bez těžkých hospodářských škod. Kromě toho se sedlák brzy naučil myšlení 

v takovýchto lesnicko-rolnických jednotkách popř. normách, a jejich dělení by se mu 

jevilo jako nepochopitelné. Tudíž byly tyto dvory jako celky dále děděny ve prospěch 

nejstaršího syna (zvyk hlavního dědice), a rozdělení pozemků v těchto vesnicích zůstalo 
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 celkem zachováno od jejich založení přes celá staletí až do odsunu. Opuštění takových 

vesnic nebylo vázáno na určitý minimální počet kolonistů; beze všeho mohla zatím zů-

stat neobsazena celá řada míst, která mohla být zadána teprve později při dalším přícho-

du lidí. Když byl později počet příchozích kolonistů větší než počet disponibilních lánů, 

přešlo se k tomu, že se už nepřidělovaly celé lány, nýbrž jen jejich části (polovina, čtvr-

tina, tři čtvrtě) jako selská hospodářství;  tak vznikali takzvaní třičtvrtěláníci, pololáníci 

a čtvrtláníci. Takové dělení celých lánů se mohlo uskutečňovat tím, že se pozemky buď 

zkrátily anebo zúžily, většinou však zkrátily. Na začátku novověku (asi od r. 1500), 

když se panství změnilo na velkostatkářství, byli domkáři nebo také zahradníci, jak se 

tito nazývali v jiných částech Slezska, ponecháni vlastnímu osudu. Vlastnili pouze kou-

sek louky nebo orné půdy, většinou ani necelý jeden hektar, toto jim mělo pomoci, aby 

přestáli dobu, kdy byli bez práce. V dobách jarního obdělávání a žní byli pracovními 

silami pro blízký statkářský dvůr nebo také pro sedláky ve vesnici. Později byli mezi 

domkáři také další řemeslníci, kteří se usadili, tedy kromě těch, kteří náleželi dědičnému 

rychtáři v jeho privilegiích. Stavební místo pro domkáře, jakož i jejich minimální vlast-

nictví půdy, se omezovalo ve většině případů na dosud volné pozemky u potoka. 

 

2.6 Stavba vesnických domů 

 
V horách bohatých dřevem v době středověkého osidlování to bylo dřevo, které bylo 

jako stavební materiál používáno při stavbě domů v polokřížové vazbě (zdiva) a teprve 

v posledních 175 letech bylo stále více vytlačováno kamenným a cihlovým zdivem. I 

přes ryzí dřevostavby to byly hrázděné stavby, jaké ještě dnes nacházíme na jihozápadě 

Německa, a také u nás byly rozšířeny více, než je tomu dnes. Záliba v hrázděných stav-

bách byla přinesena prvními kolonisty z Německa, kteří si – pokud si už v nové vlasti, 

bohaté dřevem tyto zdi postavili -  přinejmenším vyzdobili štíty svých domů hrázděním. 

Ve východních Sudetech byla obvyklá krokvová střecha se stojatou stolicí. Tato střešní 

konstrukce, jakož i základy domů, který lze ještě poznat, jasně ukazuje, že se jedná smí-

šenou oblast východních a západních forem. Domy byly většinou pokryty slaměnými 

došky, které byly na hřebenu pokryty řadou dřevěných šindelů a na obou štítových stra-

nách, jakož i na spodní straně střechy dosedaly na dřevěné šindele. Mnoho takových 

starobylých domů zdobila na štítové straně nahoře na hřebeni vrcholová stříška, která se 

připisuje východnímu vlivu. Snad jako jeden z posledních domů v okolí Bruntálu měl 

ještě takovou vrcholovou stříšku rodný dům autora ve Staré Rudné, zbouraný začátkem 

r. 1930. Pokusem o napodobení by snad mohla být tříhranná zkosení štítového hřebenu u 

novějších kamenných a cihlových staveb v naší oblasti. U starších dřevostaveb měly tyto 

šikmé trojúhelníky ten účel, aby chránily otevřenou horní třetinu štítu před deštěm. Ote-

vřený štít byl nutný pro sušení obilí, skladovaného na sýpce. Posuzují-li se základy star-

ších selských domů, lze se zde přiklonit k předpokladu, že se zde jedná o oblast takzva-

ných obytných stájových domů, tedy domů, u kterých se obytné prostory a stáje nachá-

zejí pod jednou střechou. Ze starých listin se lze dozvědět, že původně byly obytné pro-

story a stáj dvě oddělené části. V listině o novém uspořádání z Křížové u Města Al-

brechtic např. z r. 1592 se praví, že při ustanovení resp. založení vesnice si každý má 
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postavit dům o 11 loktech délky a 10 loktech šířky, který má jednu světnici, jednu komo-

ru a předsíň ev. průjezd.  V následujícím roce je pak postavena budova se třemi stájemi, 

každá po 8 loktech délky i šířky a k tomu ještě stodola. Nyní je však princip zakládání 

domů v bruntálské oblasti identický s albrechtickým, takže se sotva zmýlíme, pokud 

předpokládáme, že i v okolí Bruntálu v r. 1592 jsou ještě obytné domy oddělené od stájí. 

V r. 1680 se ovšem z obou částí pak už stala jen jedna jednotka, tak zvaný sekundární 

obytný stájový dům (poněvadž vznikl ze dvou původně oddělených částí), neboť 

v karlovské listině právě z tohoto roku se praví, že budova k výčepu má být 12 sáhů 

dlouhá a 4 sáhy široká a že má obsahovat světnici, dvě komory, kuchyň a stáj. Také ještě 

dnes je patrný na starých domkářských chalupách současný výskyt obytné části, stáje a 

stodoly, která byla přistavěna později. Sice byly i zde všechny tři části sjednoceny pod 

jednu střechu, přesto ukazují tři oddělené vchody, že se jednalo o původně tři části. U 

těchto domů se nedalo dostat tak jako u novějších selských domů z průjezdu do stáje, 

nýbrž se muselo odejít z obytného domu a zvenku jít do stáje separátním vchodem. Nic 

na tom nemění, že později se vytvořilo spojení podloubím (Laube – nářečím „Leep“). 

Podloubí bylo původně jen jednoduchým přístřeškem tak, aby bylo možné dostat se za 

špatného počasí v suchu do stáje. Jelikož v tvrdých zimách navál vítr do těchto otevře-

ných podloubí velmi často sníh, bylo toto zabedněno prkny, a tudíž to dnes vypadá tak, 

že u starých domkářských chalup je obytný prostor spojen se stájí, Je samozřejmé, že 

novostavby z poslední doby před vysídlením, které jsou více nebo méně bez tradice, ani 

v základech domu ani v dispozici statku už tuto starou formu nevykazují.  

 

Sám dům byl na okapové straně otevřený, to znamená, že vchod se nacházel na delší 

straně domu. Plánování (projektování) základů bylo u starých selských a domkářských 

staveb jednotné. Při vstupu se vešlo nejdříve do průjezdu (předsíně), v jehož zadní části 

se původně nacházela černá kuchyně, kterou ještě dnes v několika případech připomíná 

klenbový oblouk v průjezdu nebo pec na pečení. Z průjezdu se šlo na jednu stranu do 

„dobré světnice“, na kterou navazovala ještě malá komora, dnes ložnice. Na druhé straně 

odbočovala z průjezdu uprostřed chodba, která vedla přímo do stáje. Na této prostřední 

chodbě se rozdělovaly na obě strany: spižírny, komory pro čeledíny a děvečky a konírna. 

Kravín, do kterého vedla prostřední chodba, zabíral celou šířku domu. Z tohoto základu 

resp. půdorysu se dá usuzovat, že sudetoněmecký selský dům původně nebyl žádným 

obytně-stájovým domem, nýbrž se vyvinul z takzvaného obytně-špýcharového domu až 

do sekundárního obytně-stájového domu. U domkářské chalupy schází, jak už jsme již 

slyšeli, prostřední chodba selského domu; zde mají obytné místnosti, stáje a později při-

stavěná stodola nebo kůlna své oddělené vchody. 

 

(pokračování příště) 

Čerpáno z Kroniky Adolfa Gottwalda : Světlá Hora-Světlá (k historii jedné sudetoně-

mecké obce) 
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                      V životě se loučíme mnohokrát, 

                      s maminkou jenom jednou.  

                     Kdybychom si oči vyplakali,  

                    její už se neohlédnou. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Dne 1. 5. 2021 si připomínáme 5 výročí,  

co nás navždy opustila naše maminka a babička, paní 

 

Marie Valerie Janulíková 

 

S láskou vzpomínají synové a dcery s rodinami. 

 

 

 

 

 

 

                                                         



Strana 32 

KVĚTEN 2021 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Společenská rubrika 
Blahopřejeme občanům, kteří v měsíci  květnu  oslaví  svá životní jubilea 

 

86 let Marie Kutláková, Světlá 

83 let Růžena Václavíková, Světlá 

80 let Julie Gůrová, Světlá 

80 let Josefa Andrysová, Světlá 

77 let Jiří Grund, Světlá 

76 let Anna Nedbalová, Světlá 

74 let Štefan Kortiš, Světlá 

74 let Zdislava Daniová, Světlá 

74 let Jana Sohrová, Dětřichovice 

73 let Ladislav Pivoň, Světlá 

73 let Anna Neubauerová, Světlá 

 

 

 

Přivítali jsme 
    Viktorie Žáková, Suchá Rudná 

    Matěj Mališ, Světlá 

    Fabian Masopust, Světlá 

    Jan Čepera, Světlá 

 

Rozloučili jsme se 
Miluše Michalcová, Dětřichovice 

Zdenka Tydlačková, Světlá 

Helena Kundrátková, Světlá 
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71 let Bohuslava Szukalská, Světlá 

71 let Jindřiška Šťastná, Dětřichovice 

71 let Květoslav Chytil, Světlá 

70 let František Ocelák, Světlá 

70 let Josefa Bezová, Světlá 

65 let Oldřiška Beránková, Světlá 

65 let Vladimír Brídzík, Světlá 

60 let Jana Havlová, Světlá 

60 let Hana Kepštová, Světlá 

60 let Jan Kortiš 


	01

